

Aika: 14.2. klo 9.00–12.00

Paikka: Teams-etäyhteys

Paikalla: Mirja Anttila, Maria Forsén, Ilkka Haataja, Liisa Hilander, Outi Hintikka, Ilona Lindfors (sihteeri), Kristiina Näyhö, Jaakko Tuohiniemi, Tarja Turunen, Petra Unkila, Leena Vainikainen (puheenjohtaja)

Poissa: Mari Isokoski

1. Kokouksen avaus

Puheenjohtaja avasi kokouksen klo 9:08.

2. Esityslistan hyväksyminen

Hyväksyttiin esityslista. Lisättiin Muut asiat -kohtaan kaksi asiaa, jotka käsittelevät Melindaan mahdollisesti tehtäviä/pyydettyjä korjausajoja. Toinen näistä mahdollista korjauksista koskee 653-kenttää ja toinen luokituskenttiä.

3. Edellisessä kokouksessa sovitut asiat

- Jaakko laittoi viime kokouksen jälkeen Melinda-palveluihin korjausajopyynnön virheellisten 653-kentässä olleiden sanomalehdet ja artikkelit (julkaisut) -termien siivoamisesta ja Nicholas Volk oli toteuttanut tämän pyydetyn korjausajon nopeasti
- Liisa lähetti viime kokouksen jälkeen Sisällönkuvailun asiantuntijaryhmän kommentin RDA:n selkeytetyistä nimikkeistä Marja-Liisa Seppälälle

4. Kokous- ja tapahtumakuulumisia

- **Kuvailuryhmien puheenjohtajien kokous 18.1.**
 - [muistio](#) Kiwissä
 - kokouksessa käytiin läpi vuoden 2024 toimintasuunnitelmaa
 - keväällä pidetään kuvailun tiedotuspäivä 29.5.2024
 - sovittiin, että tänä vuonna järjestetään yksi kuvailuryhmien työpaja syksyllä 2024
 - palautekysely kuvailuryhmien vuoden 2023 toiminnasta - tulosten läpikäynti
 - kuvailuryhmien yhteistyön parantamista on toivottu kuvailuryhmien palautekyselyn palautteissa
 - seuraava puheenjohtajien kokous 14.2.

- **Automaattisen sisällönkuvailun työryhmä 31.1.**
 - [muistio](#) Kiwissä
 - Toimintasuunnitelma 2024–2025
 - tekoäly – seurataan kehitystä
 - KOKO-ontologia FintoAI:n testiversiossa -> testataan keväällä
 - FintoAI:n käyttöopas on nyt saatavilla myös ruotsiksi ja englanniksi

- **KAM-kuvailuryhmän kokous 6.2.**
 - Leena osallistui
 - ei muistiota
 - kokouksessa puhuttiin mm. Digime-tietoarkkitehtuuriryhmän työpajasta

- **Lajityyppi- ja muotosanastotyöryhmä 8.2.**
 - ei muistiota
 - käytiin läpi SLM-sanaston kehittämislinjauksia ja linjausten läpikäyntiä jatketaan vielä toisessa kokouksessa
 - esim. linjauksia hierarkiasta, linkityksistä ja muista sanaston kehittämiseen liittyvistä asioista
 - seuraava tavallinen SLM-kokous 29.2. ja linjauksia käsitellään seuraavan kerran 12.3.

- **Luokitustyöryhmä**
 - ryhmä ei ole kokoontunut
 - toimikauden ensimmäinen kokous sovittu 1.3.

- **Fiktioaineistotyöryhmä**
 - ryhmä ei ole kokoontunut
 - sovittiin, että Leena laittaa viestin ryhmän vanhoille ja uusille jäsenille ja ehdottaa kokousaikoja

- **Toimijakuvaailun asiantuntijaverkosto 6.2.2024**
 - [muistio](#) Kiwissä
 - kokouksessa käsitelty mm. Kalevalan juhlavuosien auktorisointia
 - yksittäinen tapahtuma Kantoon
 - YSO-termi viittaa ilmiöön laajemmin

- **Teos Marc 21 -ryhmä**
 - [muistio 26.1.](#)
 - [muistio 9.2.](#)
 - Fennicassa on alettu lisätä tietueisiin 240-kenttiä niissä tilanteissa, joissa se on selkeä
 - hankalia tapauksia voisi laittaa tiedoksi Teos Marc21 -ryhmälle

- 240-kenttään merkitään alkukieli, mikä ei Ilkan mukaan ole kansainvälinen käytäntö ja saattaa aiheuttaa haasteita
- muita Teos-ryhmän ajankohtaisia asioita
 - Elonetin elokuvatietueiden konvertointi on edelleen kesken, mutta nyt tämä on mahdollisesti etenemässä
 - Alma-kirjastoille on tulossa maaliskuun päivityksessä teosauktoriteettitietueet käytettäväksi
 - ohjeet tulossa teosauktoriteettien tekemiseen, Ville Huhtala on työstänyt ohjeluonnosta

5. Kuvailuryhmien syksyn palautekyselyn läpikäynti

Käytiin läpi Siskun jäsenten kyselyssä antamaa palautetta ryhmän toiminnasta.

6. Sisällönkuvailuoppaan päivitys (6. Aiheena teos ja 9. Muut aiheet)

- Sisällönkuvailuoppas on siirretty uudelle alustalle XWikiin
- Jaakko oli siivonnut oppaan muotoiluja, sillä siirrossa oli tekstin joukkoon ilmestynyt joitain erikoisia muotoiluja
- käytiin läpi lukua 6. Aiheena teos
- seuraava esimerkkien päivityskokous: 6.3. klo 13-14:30
- kysymys fiktiivisten rakennusten merkitsemisestä
 - palataan tähän seuraavassa Sisällönkuvailuoppaan päivityskokouksessa, Outilla on esimerkkejä näistä

7. Muut asiat

- Jaakko kertoi, että Helsingin yliopiston kirjastossa oli järjestetty luokitustyöpaja
 - työpajassa esiin tulleiden tapausten pohjalta Jaakko esitteli muutamia tapauksia, mitä luokituskentistä voisi mahdollisesti siivota:
 - Dewey-luokan kenttään 082 lipsahtaneet YKL-luokat
 - lisäksi Melindassa on paljon yksittäisiä osumia eri luokituksista, ovatko kaikki nämä luokitukset tarpeellisia?
 - Sisku-ryhmä keskusteli asiasta:
 - virheellisten Dewey-luokkien poistoa pidettiin mahdollisena, mutta todettiin, että vähän käytettyjen luokitusten osalta pitäisi selvittää käyttöä, ja mahdollisesti sitten tehdä ohjeistuksia, mitä luokituksia käytetään
 - ehdotettiin, että 080-kentistä voisi siivota UDK-luokista pois sellaiset, joissa on kaksi kertaa sama luokka, joista toisessa on FENNI<KEEP> - ohjauskomento

- Kumeassa on pohdittu 072-kenttien poistoa, mutta Sisku-ryhmästä esitettiin, että olisi parempi säilyttää tämä aihealueuokitus. Luokitus on Kokoelmakartta-hankkeen peruja. Hankkeen yhteydessä pyrittiin laittamaan kaikkiin tietueisiin aihealueuokitus. Jotkut kirjastot käyttävät tätä luokitusta edelleen. Aihealueuokituksen dokumentaatio on ollut aiemmin Varastokirjaston verkkosivuilla, mutta nyt listaa ei ole saatavilla missään. Dokumentaatio olisi tärkeä saada johonkin näkyville. Päätettiin, että luokitustyöryhmä voisi selvittää tätä asiaa
 - Dewey-luokista voi siivota YKL-luokat pois
 - pyydetään kuitenkin ensin Melinda-palvelusta lista 082-kentän sellaisista esiintymistä, joissa on jotain muuta kuin 3-numeroinen luokka
 - Luokitustyöryhmä voisi katsoa vielä Dewey-luokkien listat läpi
 - muut keskustelussa esiin tulleet korjausehdotukset voisi ottaa käsittelyyn Luokitustyöryhmässä
 - Luokitustyöryhmä voi tehdä näitä korjausajoja koskevat päätökset, mutta jos Luokitustyöryhmässä tulee ilmi jotain yllättävää, niin otetaan asia uudelleen käsittelyyn Sisku-ryhmässä
- Mirjan 653-kenttää koskeva korjausajoehdotus
 - 653-kentässä esiintyy paljon lapset-termiä vapaana asiasanana
 - ehdotus: muutetaan kentän 653 lapset-termi YSO-termiksi lapset (ikäryhmät) ja siirretään kenttään 650
 - tätä korjausehdotusta pidettiin hyvänä, eikä ryhmä nähnyt sen toteuttamisessa ongelmia

8. Ilmoitusasiat

- seuraava Siskun kokous 14.3. klo 9–12
- esimerkkien päivityskokous: 6.3. klo 13-14:30

9. Kokouksen päättäminen

Puheenjohtaja päätti kokouksen klo 11:52.